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Объект исследования - восприятие детской лжи. 

Предмет исследования - восприятие детской лжи матерями и отцами 

дошкольников. 

Цель - определить особенности восприятия детской лжи матерями и 

отцами дошкольников. 

Основные результаты. Большинство родителей в нашем исследовании 

выделяют страх как главную причину лжи детей. Ложь из страха - это 

наиболее частая разновидность лжи у детей. Ребенок врет, потому что боится, 

что его накажут или унизят. Ребенок может солгать из-за страха огорчить, 

разочаровать родителей, а может – из страха быть отвергнутым, лишенным 

родительской любви. Вторе место – получение желаемого. Это ложь ради 

получения выгоды, ради получения желаемого, ребенок врет чтобы получить 

то, что ему не позволяют. Третье место занимает жажда внимания. Дети 

различными способами хотят привлечь внимание взрослых и могут прибегать 

к лжи чтобы получить это самое внимание. Отверженность, недостаток любви 

заставляет ребенка прибегать ко лжи ради того, чтобы привлечь внимание 

дорогих людей, повысить свою значимость всеми возможными способами. 

Переходя к анализу реакций на ложь матерей и отцов дошкольников было 

выявлено следующее - наиболее частыми реакциями являются: разговор с 

ребенком и выяснение причины. Остальные же ответы являются менее 

распространенными и не встречаются в каждом вопросе. Говоря о различиях 

в реакции на ложь значимые отличия были выявлены в вопросе о реакции на 

ложь, то есть исходя из ответов отцов они более склонны игнорировать ложь 

ребенка, нежели матери.  
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Peculiarities of perception of children's lies by mothers and fathers of 

preschoolers: annotation to the thesis / Volodzko Maria Vladimirovna; Faculty of 

Philosophy and Social Sciences, Department of Social and Organizational 

Psychology; scientific hands O. G. Ksenda. 

Object of the research is the perception of children's lies. 



Subject of the research is the perception of children's lies by mothers and 

fathers of preschool children. 

Purpose of research: to determine the characteristics of the perception of 

children's lies by mothers and fathers of preschool children. 

The results. Most of the parents in our study identified fear as the main reason 

children lie. Lying out of fear is the most common type of lying in children. The 

child lies because he is afraid that he will be punished or humiliated. A child may 

lie out of fear of upsetting, disappointing parents, or maybe out of fear of being 

rejected, deprived of parental love. The second place is getting what you want. This 

is a lie for the sake of gain, for the sake of getting what you want, the child lies to 

get what he is not allowed to. The third place is occupied by the thirst for attention. 

Children want to get the attention of adults in various ways and may resort to lies to 

get this very attention. Rejection, lack of love makes the child resort to lies in order 

to attract the attention of dear people, to increase his significance in all possible 

ways. Turning to the analysis of reactions to lies of mothers and fathers of preschool 

children, the following was revealed - the most frequent reactions are: talking with 

the child and finding out the reason. The rest of the answers are less common and 

do not appear in every question. Speaking about differences in response to lies, 

significant differences were found in the question of response to lies, that is, based 

on the responses of fathers, they are more likely to ignore the lies of the child than 

mothers. 
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